
 

 

 

În Duminica a cincea din Post (a 
Sfintei Maria Egipteanca) se citeşte 
Evanghelia de la Marcu 10, 32-45; 

a Cuvioasei: Luca 7, 36-50, iar 
Apostolul din Evrei 9, 11-14; al 
Cuvioasei: Galateni 3, 23-29. 

Evanghelia si Apostolul 

Sinaxar 

21 aprilie 2013 

„Poruncă nouă dau vouă: Să vă iubiţi unul pe altul. Precum Eu v-am iubit pe voi, aşa şi voi să vă iubiţi unul pe altul.”  (Ioan 13,34) 

 În această zi pomenim pe 
Sf. Sfinţit Mc. Ianuarie, Episcop 
de Benevent, Sf. Mc. Teodor din 

Perga, Sf. Mc. Alexandra 
împărăteasa. 

De la desfrînare pe 
culmile sfinţeniei 

 „ Bănuiesc şi nădăjdu-
iesc că toţi cunoaşteţi 

această viaţă (a Mariei Egip-
teanca, n.n.). La noi în mănă-
stire şi cred că în toate mănă-
stirile – şi poate şi în parohii – 
se citeşte această viaţă în 
săptămîna a cincea a Marelui 
Post. Maria Egipteanca, o 
tânără destrăbălată, care 17 
ani a cutreierat în curvie stră-
zile Alexandriei şi care-şi pier-
duse fecioria la 12 ani... deci 
de la 12 ani pînă la 29 de ani 
a trăit în destrăbălare. Ajun-
ge, tot pentru destrăbălari, în 
Ierusalim, apoi în biserica un-
de se înalţă Sfânta Cruce a Mântui-
torului – era în veacul al cincilea – şi 
voia din curiozitate să intre şi ea în 
biserică, să vadă lemnul Crucii, şi o pute-
re nevăzută o oprea, pînă când a înţeles 
că era vorba de… viaţa ei care o "divor-
ţa" de Dumnezeu şi de cele dumneze-
ieşti. Uitaţi-vă la rugăciunea ei simplă, 
dar uimitor de… "teologică", pentru una 
care a trăit în curvie de la 12 ani, timp 
de 17 ani. Ce teologie a învăţat ea în 
acei 17 ani? Dar în cei 12 ani, ce teologie 
ar fi putut avea? 
       E uimitor, în simplitatea ei, ce conţi-
nut teologic simplu – hai să zicem chiar 
primitiv – dar lucrător! Fiindcă în acea 
gîndire teologică a ei, ea îşi amintea că 
"deşi eu sunt păcătoasă, Fiul tău (se 
ruga la icoana Maicii Domnului) a venit 
pentru noi, păcătoşii, să ne mântuias-
că". Şi conţinutul teologic al rugăciunii 
ei a fost lucrător, iar cînd a încercat din 
nou să intre în biserică – cum mărturi-
seşte povestirea – acea putere care o 
oprea, acuma parcă o ajuta. S-a închinat 
lemnului Crucii, s-a dus înapoi la icoana 
Maicii Domnului, unde făgăduise de 
acuma să-şi schimbe viaţa, şi-acuma tot 
de la Maica Domnului cere călăuzire – 
"ce să facă?" –, şi-aude un glas, ca să 
meargă în pustie. 47 de ani a rămas în 
pustie, şi-ar fi murit necunoscută, dacă 
Pronia lui Dumnezeu nu l-ar fi trimis pe 
marele Zosima ca s-o vadă la sfîrşitul 
vieţii ei şi să primim şi să putem şi noi 
citi spovedania vieţii ei deosebit de 
ziditoare.” (Părintele Rafail Noica) 

Cea dintâi predică creştină, 
rostită de femei 

 

T radiţia Bisericii ne îndeamnă să ne 
amintim astăzi de Sfînta Maria Egip-

teanca. Aşa cum duminica trecută ne-a 
pus în faţă chipul unui mare sfânt şi as-
cet, Ioan Scărarul, şi aşa cum mai înain-
te ne pusese chipul Sfîntului Grigorie 
Palama, acum ne aduce în faţă un chip 
de sfîntă femeie nevoitoare, ascetă, 
care a petrecut mulţi ani în pustie şi s-a 
învrednicit de darul facerii de minuni. 
Nu este prima femeie intrată în calen-
darul Bisericii noastre. De altfel, femeile 
au avut un rol important în istoria creş-
tină, în istoria vestirii creştine, în istoria 
mântuirii. Dacă n-ar fi decât să pome-
nim de Maica Domnului, şi apoi să ne 
amintim de Sfintele Mironosiţe, care, 
înaintea altora, au aflat despre Învierea 
Domnului şi au fost cele dintâi care au 
vestit-o, şi încă ar fi foarte mult. Cea 
dintâi predică creştină, după Înviere, a 
fost rostită de mironosiţe. Acest lucru 
nu se scoate întotdeauna în evidenţă, 
nu se observă. Se lasă în umbră. E drept 
că a fost o predică foarte scurtă, dar a 
fost predică, vestire: "Hristos a inviat!" 
Când, ducându-se la mormânt, dimi-
neaţa, au găsit mormântul gol, şi au 
vorbit cu îngerii şi chiar cu Iisus, s-au 
întors la ceilalţi cu grăbire şi spaimă, cu 
bucurie şi cu nerăbdare, să le spună că 
"Hristos a inviat!" 

(Mitropolitul Antonie Plămădeală) 
Sursa: doxologia.ro 

 

Sf. Mc. Ianuarie  
Episcop de Benevent 

 

Sfântul Ianuarie, Episcopul oraşului 
Benevent din Italia, a primit mucenicia 
la anul 305, în timpul persecuţiilor 
împăratului Maximian. Dumnezeu a 
lucrat minuni prin Sfântul Ianuarie, atât 
în timpul vieţii acestuia cât şi după 
moartea sa. Fiind aruncat în foc, 
Sfântul Ianuarie,  "răcorit de o rouă 
nevăzută”, a stat în mijocul lui fără să 
ardă, înălţând cântări lui Dumnezeu. 
Văzând minunea, persecutorii au 
început să-i sfâşie carnea cu unghii de 
fier. După aceasta, Sfântul Ianurie 
împreună cu diaconul său, Festus, şi 
citeţul Desiderie, au fost trimisi la 
Pozzuoli, în apropiere de Napoli, unde 
aveau să fie închişi în temniţă. În ziua 
următoare, toţi cei şapte mucenici au 
fost aruncaţi la animalele sălbatice, dar 
acestea nu i-au vătămat. Într-un sfârşit 
au fost cu toţii ucişi prin tăierea 
capului. Trupul Sfântului Mucenic 
Ianuarie a fost dus de creştini în Napoli 
şi îngropat în biserică. 
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E xistă o povestire din viaţa lui Alexie, un rus nebun 
pentru Hristos din regiunea Voronejului. La acest om 

au venit două femei. Prima şi-a mărturisit greşeala şi 
sufletul ei se frângea sub conştiinţa unui păcat cumplit, 
săvârşit de ea; a doua se văita: „Părinte, sunt păcătoasă 
ca toată lumea, ştiţi, e imposibil să trăieşti şi să nu 
păcătuieşti“. Atunci Alexie le-a arătat printr-un exemplu 
viu ce înseamnă pocăinţa lor. Le-a trimis pe ambele în 
câmp; celei care a făcut păcatul cel greu i-a poruncit să 
găsească cel mai mare bolovan pe care îl poate ridica şi 
să-l aducă la el. Celeilalte i-a spus să adune în şorţ cât 
mai multe pietricele.  
     Când femeile s-au întors, le-a spus ambelor să 
meargă şi să pună pietrele exact acolo de unde le-au 
luat. Prima a mers direct către locul de unde luase 
bolovanul – urma lui era întipărită în pământ, iar cea de-
a doua a cutreierat ore în şir pe câmp, nefiind în stare să
-şi amintească de unde a luat o pietricică sau alta. Astfel 

a arătat acest nebun că nu trebuie să fii nepăsător faţă 
de lucrurile aparent mărunte, dar de care nu te poţi 
dezbăra. 
      Povestea celor două femei vrea să ne spună că, dacă 
nu ţinem seama de lucrurile mărunte, nu ne mai putem 
descotorosi de ele. Pe de altă parte, obişnuindu-ne să 
fim nepăsători în general, vom începe să păcătuim tot 
mai mult, să ne schilodim şi să necinstim chipul lui 
Dumnezeu din noi.  
(Preluare din volumul Despre întâlnirea cu Dumnezeu, 

Mitropolit Antonie Bloom, Editura Cathisma, 2007) 
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Pocăinţa celor două femei 

V ăzând atâta urâciune în lume te gândeşti câteodată: 
oare cine mai vrea să fie sfânt? Cine mai vrea să-L 
iubească pe Dumnezeu? Noi creştinii mergem în 

amonte, împotriva fluxului lumii, încercăm să învingem 
„sistemul” şi conceptul „dacă aşa face toată lumea înseam-
nă că e bine”. Noi care mărturisim credinţa în Dumnezeu 
suntem nişte ciudaţi pentru lume şi de multe ori primiţi cu 
reticenţă în mijlocul ei. 
       Nu trebuie să vă îngrijoraţi de ceea ce vedeţi în jur, aşa a 
fost dintotdeauna, oameni răi, buni, sfinţi şi păcătoşi, toti 
impreuna sub acelasi soare. 
       Mi-aduc aminte cum acum 8 ani, când 
nu-L cunoşteam pe Dumnezeu şi nu mer-
geam la Biserică, mă uitam la filme xxx pe 
internet cu mult interes, iar nu după mult 
timp, tot eu, în aceiaşi cameră, stăteam în 
genunchi noaptea în faţa icoanei Mântui-
torului Hristos vrând să dobândesc rugă-
ciunea inimii. Acelaşi om, azi plin de rău şi 
bălăcindu-mă în mocirla păcatelor, iar a 
doua zi cu gândul la împărăţia cerurilor, 
cu ochii plin de nădejde privind la Dumne-
zeu. Ieri vroiam să cunosc toate plăcerile 
lumii, iar azi râvneam la viaţa pe care o 
ducea sfinţii în pustie. Ce paradox! Ce 
minune! 
       De aceea vă zic să nu vă îngrijoraţi! 
Lumea aşa a fost tot timpul, având oferta 
ei de viaţă, dar mulţi s-au întors la Dum-
nezeu dorind cu toată fiinţa lor dulceaţa 
harului şi lumina împărăţiei. Şi astăzi e la 
fel, chiar dacă vedem atât rău în jur. 
Contra-oferta făcută de Dumnezeu e mult 
mai dorită decât plăcerea lumii. Oricât de 
mult ar fi de promovat păcatul, dacă Hristos Domnul îţi 
moaie inima şi ţi-o îndulceşte cu lacrimi rămâi fascinat pe 
viaţă. Mintea îţi va sta mereu la acel moment, vei dori să 
trăieşti iară şi iară acele clipe cu El. Iată cum psalmistul 
David, fascinat de experienţa cunoaşterii lui Dumnezeu 
spune: „Frica de Domnul este curată, rămâne în veacul 
veacului. Judecăţile Domnului sunt adevărate, toate îndrep-
tăţite. Dorite sunt mai mult decât aurul, şi decât piatra cea 
de mare preţ; şi mai dulci decât mierea şi fagurele.” 
       Nu e greu să fii sfânt. Sfinţii de care citim noi în proloage 
şi sinaxare au fost oameni ca şi noi, nu înzestraţi cu un darul 
sfinteniei de la naştere. Nu! Toţi ne nastem în stricăciune 
dar toţi putem fi sfinţi. Trebuie doar să vrem. 
       Eu am rămas foarte mirat când am auzit că înainte ca o 
persoană să fie proclamată ca sfânt în Biserica Ortodoxă, i 
se face slujba de pomenire pentru iertarea păcatelor. Ce 
ciudăţenie...am zis! Omul care urmează să fie prezentat ca 
model de viaţă pentru poporul care aşteaptă să-l cinstească, 
i se face o slujbă de iertare a păcatelor. 

       Da! şi sfinţii au păcătuit. Şi sfinţii au greşit, şi înainte, şi 
după ce L-au cunoscut pe Dumnezeu. Da! şi ei au fost slabi, 
şi ei au avut ispite şi înclinaţii păcătoase pentru că au fost 
oameni ca şi noi. Dar nu e aşa greu să ajungi la masura 
sfinteniei, şi haideţi să vă spun de ce. 
       Eu, în aceşti opt ani de când stau aproape de Dumne-
zeu, am avut clipe în care m-am comportat ca un sfânt, am 
făcut fapte similare cu ale sfinţilor. Am trăit clipe în care 
toată fiinţa mea era aşa aproape de Dumnezeu încât nu-mi 
venea să cred că omul poate trăi aşa ceva. 

       Tot eu şi tot în aceşti 8 ani, am avut 
clipe în care m-am comportat ca un diavol 
şi am făcut fapte diavoleşti. Am trăit clipe 
mari de deznădejde, de supărare, de mâ-
nie. Am făcut lucruri urâte de care mi-e 
ruşine să le amintesc. Am făcut oamenii să 
sufere, am fost un exemplu foarte prost 
pentru cei din jurul meu şi multe altele 
asemenea. 
       Opt ani de zile, plini cu fapte rele dar şi 
cu fapte bune. Opt ani alături de Hristos, 
plini cu căderi şi ridicări. 
       V-am spus toate acestea ca să vă arăt 
că e uşor să ajungi la măsura sfinteniei, nu 
trebuie fapte eroice, ci gesturi smerite, 
multe şi mărunte. Nu doar cei rânduiţi cu 
o misiune specială pot ajunge sfinţi, ci şi 
eu, şi tu, şi mama şi tata. 
       Iată ce ne mărturiseşte Sf. Ioan de 
Kronstadt:"Cât de repede şi de uşor ne 
poate mântui Domnul nostru! Într-o clipă, 
pe neaşteptate, pe nebăgate în seamă. 
Adesea am fost în timpul zilei un mare 
păcătos, iar seara, după rugaciune, am 

mers la culcare îndreptat si mai alb decat zăpada, prin darul 
Sfantului Duh, cu inima plină de dulceaţă şi de o adâncă 
pace. Cât de uşor îi este Domnului să ne mântuiască, în 
seara vieţii noastre, în amurgul zilelor noastre!" 
       Sunt sigur că fiecare dintre voi aţi făcut fapte bune, 
demne de consemnat chiar şi-n pateric, şi prin asta nu 
sunteţi cu nimic mai prejos decât sfinţii. Diferenţa între un 
om de rând şi un sfânt ar fi că la sfârşitul vieţii sfântul a 
ajuns să facă în cea mai mare parte doar fapte bune, iar cele 
rele aproape că nu mai există în viaţa lui. 
       E minunat să trăiesti masura sfinţeniei, şi îmi doresc 
foarte mult asta. 
       Încearcă şi tu! Nu uita, sfinţenia nu e o stare pe care o 
doresti doar ca să experimentezi ceva nou, ci o stare la care 
ajungi iubindu-i pe cei de lângă tine şi arătându-le asta în 
mod concret si constant. 
 

       "De va voi omul, de dimineaţa până seara ajunge în 
măsura dumnezeiască" - Avva Alonie 

E greu oare să fii sfânt ? 
Claudiu Bălan / Sursa: ortodoxiatinerilor.ro 
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